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پیامآیتا...محققداماد
آیت ا... محقق داماد، رئیس گروه مطالعات 
اسلامی فرهنگستان علوم ایران در پیامی 
درگذشت غلامعلی ریاحی را تسلیت گفت. 
متن پیام به شرح زیر است: هوالباقی بعد 
فناء کل شیی باکمال تاسف و تالم فوت 
صدیق گرامی شادروان غلامعلی ریاحی 
اطلاع  به  را  کشورمان  نامدار  حقوقدان 
دوستان و آشنایان می رساند. ایشان سالیان 
متمادی با کمال اخلاص و صداقت و جدیت 
در سمت نظارت قضائی و حسن جریان امور 
در دستگاه های اداری انجام وظیفه کرد و 
سپس در حمایت از مظلومان با کمال نیکنامی 
و شجاعت به حرفه وکالت دادگستری اشتغال 
داشت اینجانب این ضایعه اسفناک را به 
بازماندگان داغدارش و نیز به جامعه حقوقی 
و قضائی کشور تسلیت عرض می کنم و برای 
روان او آرامش الهی و برای عموم بستگان 
صبر جمیل و اجر جزیل از درگاه حق متعال 

خواهانم. 
 سید مصطفی محقق داماد. 
۲۴ مردادماه ۱۴۰۱ خورشیدی

آمریکاعقبنشینیکرد
 آمریکا از هدف استراتژیک خود در خروج از 
توافق ۲۰۱۵ و اعمال سیاست فشار حداکثری 
عقب نشینی کرد. محمد جمشیدی، معاون 
سیاسی دفتر رئیس جمهور نوشت : آمریکا 
از هدف استراتژیک خود در خروج از توافق 
۲۰۱۵ و اعمال سیاست فشار حداکثری عقب 
نشینی کرد. آمریکا به دنبال -۱  برجام ابدی و 
-۲  مذاکرات منطقه ای و موشکی بود که نهایتا 

از جاه طلبی های خود عقب رانده شد
 

مالیاتبردوشبخشهای
کوچکوشفافاقتصادی

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس درباره میزان تاثیرگذاری 
راه اندازی سامانه مالیاتی در کشور گفت: اگر 
اراده در وزارت اقتصاد و سازمان امور مالیاتی 
وجود داشته باشد قطعاً راه اندازی سامانه 
مودیان مالیاتی می تواند هم در ایجاد شفافیت 
اقتصادی کمک کند و هم در جلوگیری از 
فرار مالیاتی کمک کننده باشد. فداحسین 
مالکی خاطرنشان کرد: در سال های گذشته 
اراده ای برای ساماندهی وضعیت مالیاتی 
مودیان نبوده و زمانی که اعلام می شد مالیات 
باید اخذ شود تکیه فقط به کارمندان دولت 
و بخش های شفاف اقتصاد بود و در واقع بار 
مالیات بر دوش بخش های کوچک اقتصاد 
و همچنین بخش های شفاف اقتصاد بوده 
است. این نماینده مجلس یازدهم با بیان اینکه 
بنگاه های بزرگ و افراد دانه درشت همیشه راه 
فرار مالیاتی را پیدا می کردند خاطرنشان کرد: 
متأسفانه این راه فرار نیز از سوی تشکیلات 
اقتصادی ما برای آنها فراهم می شده زیرا آنها 
اطلاع دارند که این افراد چه درآمدهای کلانی 

را در اختیار دارند. 


تلاشدشمن
برایالقایناامیدی

وزیر کشور، بزرگ ترین تلاش دشمن 
را در شرایط کنونی، القای فضای یاس و 
ناامیدی در کشور برشمرد و اظهار کرد: هدف 
اصلی دشمن از بین بردن هویت های اصیل 
فرهنگی همچون حجاب و عفاف، ایجاد تفرقه 
و دوگانگی در داخل کشور است که البته با 
توجه به ریشه های اعتقادی مردم و پایه های 
مستحکم نظام جمهوری اسلامی ایران، 
همواره در رسیدن به این اهداف پلید، ناکام 
مانده است. احمد وحیدی مسائل امنیتی را 
زیرساخت اصلی تحقق سایر نیازها و اهداف 
کشور دانست و گفت: مواجهه عالمانه با 
مسائل امنیتی و در نظر گرفتن جمیع شرایط 
و ملاحظات منطقه ای هر استان، باید به 
صورت جدی مورد توجه قرار گیرد. وی ادامه 
داد: یکی از ابعاد مهم تولید قدرت، گفتمان 
سازی است. برای تقویت این ظرفیت بایستی 
مدیران همواره در میان مردم حضور داشته 
باشند تا همدلی، هم افزایی، اعتماد عمومی 
و سرمایه اجتماعی در کشور بیش از گذشته 

ظهور یابد. 
 

گذرنامهها
درمرزتمدیدمیشوند

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی با 
اشاره به جدیدترین تصمیمات ستاد اربعین 
گفت: گذرنامه هایی که کمتر از ۶ ماه اعتبار و 
یا فاقد اعتبار هستند توسط پلیس گذرنامه 
فراجا با تمهیداتی که در مرز اتخاذ کردند به 
مدت ۶ ماه تمدید می شوند. مجید میراحمدی 
در ارتباط زنده تلویزیونی گفت: براساس 
آخرین هماهنگی که با وزارت کشور عراق 
صورت گرفت گذرنامه هایی که کمتر از ۶ ماه 
اعتبار و یا فاقد اعتبار هستند توسط پلیس 
گذرنامه فراجا با تمهیداتی که در مرز اتخاذ 
کردند به مدت ۶ ماه تمدید می شوند. رئیس 
ستاد مرکزی اربعین حسینی با تأکید بر 
ارزان سازی سفر اربعین بیان کرد: مبلغ بیمه 
را نسبت به سال ۹۸ تغییر ندادیم و ثابت نگه 
داشته ایم در حالی که خدمات بیمه زائران را 

افزایش داده ایم. 

کــوتــــاه

آرمان ملی-  حمید شجاعی: پس از پایان 
یافتن مذاکرات وین در هفته گذشته متن پیش 
نویس توافق از سوی جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا به همه پایتخت های 
برجامی ارسال شد تا نظرات طرفین برجام نسبت 
به این متن پیشنهادی اعلام شود. جالب اینکه از 
میان همه طرف  های برجام آمریکایی ها خیلی 
زودتر از سایرین نظر مثبت خود را نسبت به 
پیش نویس ارائه شده جوزپ بورل اعلام کردند. 
چنانکه انگار از پیش در مورد متن پیش نویس؛ 
اطلاعاتی داشته اند و گویا نخوانده این متن را 
تایید کرده اند. اما در طرف مقابل ایران خیلی 
موشکافانه و دقیق به بررسی متن پیشنهادی 
جوزپ بورل پرداخته و خط به خط و واژه به واژه 
این متن را مورد تحلیل و بررسی قرار داده تا 
مشکلی از بابت آن برای کشورمان به وجود نیاید. 
این در حالی است که بورل از این متن به عنوان 
بهترین متن موجود بر ای احیای برجام نام برده 
بود. در حالی که ایران همچنان دغدغه های خود 
را دارد و اگر پیش نویس مدنظر دغدغه های ایران 
را در حوزه های مختلف از بین نبرده باشد قطعا 
مقامات کشورمان ادامه مذاکرات را درخواست 
خواهند کرد تا در خصوص برخی مسائلی که ایران 
هنوز بر روی آنها ان قلت هایی دارد مذاکره صورت 
گیرد. به اذعان عده ای از کارشناسان و تحلیلگران 
اینکه مذاکرات این مقدار به طول انجامیده به 
این دلیل است که تیم مذاکره کننده قدمی از 
خطوط قرمز پا پس نکشیده و تمام تلاشش را در 
جهت رسیدن به توافقی خوب در راستای منافع 
ملت ایران به کار گرفته است. قدر مسلم ۲ مساله 
برای ایران حائز اهمیت است که اگر در خصوص 
آنها مشکلی وجود نداشته باشد می توان گفت که 
طرفین می توانند پس از سال ها و ماه ها به توافق 
مجدد و احیای برجام فکر کنند. نخست بحث 
PMD و دیگری هم بحث تضمین ها که قطعا 
باید در خصوص این مسائل رضایت خاطر ایران 
فراهم  آید. غربی ها نیز خود بهتر می دانند که نباید 
شرایط را به گونه ای پیش ببرندکه اگر هم توافق 
شد چند ماه دیگر بازهم بخواهند از درون این 
توافق چیزی پیدا کنند و با دستاویز قرار دادن 
آن به زیر میز زده و از برجام خارج شوند. توافقی 
معتبر خواهد بود که منافع همه طرفین را تامین 
کند و مهم تر از همه تحریم های ایران را لغو کند. 

اگر این رویه رخ دهد می توان به احیای دوباره 
برجام و فردای توافق سلامی دوباره کرد اما اگر به 
هر دلیلی روند امور به سمت وسوی دیگری برود 
شرایطی دیگری رقم خواهد خورد و در بهترین 
حالت باید منتظر دور بعدی مذاکرات بر ای حل 
اختلافات و رسیدن به اشتراکات و توافق باشیم. 
حال باید دید طی روزهای آینده پیرامون برجام 

چه اتفاقاتی خواهد افتاد.  
  آمریکا انعطاف نشان دهد توافق انجام 

می شود 
روز گذشته بود که وزیر امور خارجه کشورمان 
در نشست با خبرنگاران به اظهاراتی پیرامون 
احیای برجام و رسیدن به توافق پرداخت. حسین 
امیرعبداللهیان گفت: ما همه به دنبال توافق 
خوب، پایدار و قوی برای کشور هستیم. وی افزود: 
از خود من هم بپرسید می گویم برجام نتیجه 
ماه ها تلاش همکارانمان در وزارت خارجه بود که 
به سندی برسیم و این سند مثل هر سند دیگری 
می تواند ایراداتی داشته باشد. امیرعبداللهیان 
گفت: ما که اکنون مذاکره می کنیم ممکن است 
با مشکلاتی مواجه باشیم. ما در این مذاکرات 
براساس اسناد، خطوط قرمز و ملاحظات مان 
متنی را داریم و طرف های مقابل هم ممکن 
است در این مذاکرات ملاحظات خود را داشته 
باشند و در مجموع توافقی که حاصل می شود 
حاصل تضارب آرا بین هفت طرف است. وزیر 
امور خارجه بیان کرد: اگر بخواهم بگویم که 
در مذاکرات وین در چه مرحله ای هستیم باید 
بگویم اکنون در نقطه ای هستیم که شاید بتوان 
آن را شروع پایان توافق بنامیم ولی این که این 
شروع پایان توافق چقدر می تواند زمان ببرد دقیقا 
بستگی به طرف مقابل و آمریکایی ها دارد. آنچه 
که بین ما و سه کشور اروپایی و چین و روسیه 
باید انجام می شد انجام شده است و اکنون یکی 
از موضوعات اصلی لغو تحریم هاست. وی عنوان 
کرد: الان به صورت مشخص در مورد سه موضوع 
در حال تبادل پیام با طرف آمریکایی هستیم و 
طی روزهای آینده آخرین نظرات خود را اعلام 
می کنیم و به کشورهای مذاکره کننده به صراحت 
گفته ایم که اگر نظرات ما در مورد این سه موضوع 
که منطقی نیز هست محقق شود، آمادگی داریم 
که وارد مرحله توافق شویم و جلسه جمع بندی 
با حضور وزیران امور خارجه در وین برگزار شود 

و سپس وارد مراحل بعدی کار شویم. رئیس 
دستگاه دیپلماسی اذعان کرد: در مذاکرات اخیر 
طرف آمریکایی در دو موضوع به صورت نسبی 
انعطاف هایی را به صورت شفاهی نشان داده است 
که باید مکتوب شود و تبدیل به متن شود و مساله 
سوم موضوع تضمین هاست که باید آمریکایی ها 
انعطاف داشته باشند و با واقع بینی برخورد کنند 
و اگر ما چنین انعطافی را مشاهده کنیم در 
روزهای آینده می توانیم به نقطه توافق برسیم. 
وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: حداکثر 
تا ۱۲ شامگاه دوشنبه آخرین جمع بندی خود را 
به صورت مکتوب در مورد مسائل باقی مانده به 
هماهنگ کننده اتحادیه اروپا ارائه می دهیم و اگر 
واکنش آمریکا همراه با واقع بینی و انعطاف باشد 
توافق رخ می دهد و اگر انعطافی نشان ندهند باید 

بیشتر گفت وگو کنیم. 
  نشست برجامی شورای عالی امنیت ملی

جلسه فوق العاده شورای عالی امنیت ملی به 
ریاست رئیس جمهور بعد از ظهر روز دوشنبه 
درباره مذاکرات برجامی برگزار شد.  در جلسه 
فوق العاده بعد از ظهر دیروز گزارش مبسوطی 
توسط علی باقری مذاکره کننده ارشد کشورمان 
درباره گفت وگوهای مرتبط با رفع تحریم ها 
به اعضای شورا ارائه و اعلام شد که جمع بندی 

نظرات کارشناسی در حال تدوین نهایی است. 
  باید دغدغه های ایران برطرف شود

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
تحولات پیرامون برجام اظهار داشت: آنطور که 
برمی آید ضمن اینکه ایران در مجموع نسبت به 
متن پیشنهادی برخوردهای مثبتی داشته اما 
هنوز یک ان قلت  ها یا نکاتی را دارد که می خواهد 
مطرح کند. لذا آنطور که وزیر امور خارجه گفته اند 
منتظریم آمریکایی ها نرمش بیشتری به خصوص 
در بخش تضمین ها نشان دهد معلوم می کند که 
نوع رویکرد ایران پذیرش کامل متن نیست. قاسم 
محبعلی به »آرمان ملی« گفت: به نظر می رسد که 
گرچه طرفین به توافق نزدیک شده اند و می تواند 
زمینه بازگشت به برجام را فراهم آورد باید صبر 
کرد و دید موضع رسمی دولت ایران که طبق گفته 
وزیر خارجه کشورمان شامگاه دوشنبه به نماینده 
اتحادیه اروپا تحویل داده شده چیست و موضع 
اروپایی ها و آمریکا به پاسخ ایران چیست. وی 
افزود: بحث در این مورد ممکن است همان گونه 
که آقای بورل می گوید بحث بر روی متن ۲۵ 
صفحه ای که مربوط به بازگشت به برجام است 
تمام شده باشد اما بحث های حاشیه ای مثل 
تحریم های خارج از برجام، مساله تضمین ها که 
ایران روی 4 سال تاکید داشته و غربی ها بر روی 
یک سال و PMD نیز وجود دارد که باید حل و 
فصل شود تا دغدغه های ایران نیز برطرف و توافق 

حاصل گردد.

 بعد از خروج ترامپ از برجام، آن هم توافقی که در شورای 
امنیت سازمان ملل مورد بررسی قرار گرفته بود و به موجب یک 
قطعنامه بین المللی ۶ قطعنامه شورای امنیت علیه ایران را کنار 
گذاشت، مساله ضمانت اجرای توافق وین در صورت بازگشت 
آمریکا به برجام در رسانه ها مطرح گردید. بحث های زیادی 
از جنبه حقوقی داخلی و بین المللی در این ارتباط مطرح شد 
اما واقعیت آن است که توافق های بین المللی از منظر حقوق 
بین الملل هیچگونه تضمینی ندارند. در این معنا که حقوق 
بین الملل به هیچ وجه از این قدرت برخوردار نیست که قوانین 
داخلی کشورها را کنار بگذارد و توافق های بین المللی را تضمین 
کند.  واقعیت آن است که اگر به سیر توافقات بین المللی نگاهی 
بیندازیم، در حقوق بین المللی هیچ تضمینی در ارتباط با 
قراردادهای بین المللی وجود ندارد و این مورد مربوط به توافق 
وین و برجام هم نیست. بسیاری از توافقات بین المللی و حتی 
توافق های دوجانبه در تاریخ وجود دارد که به صورت یک طرفه 
از آن خارج   شده اند. تضمین هر توافق بین المللی ای در اراده 
دو طرف نهفته است. هر زمان دو طرف یک توافق بین المللی بر 
اجرای توافق تاکید داشته باشند، آن توافق ادامه پیدا می کند و 
هر زمانی این اداره وجود نداشته باشد، توافق متوقف می شود.  
مطالعات در این زمینه نشان می دهد که ده ها توافق بین المللی 
تاکنون نقض شده است و این نقض تعهد فقط در برجام روی 
نداده است. برای نمونه توافق الجزایر در بین ایران و عراق 
حکمفرما بود اما صدام  به صورت یکجانبه از این توافق خارج 
شد و جنگ تحمیلی ۸ ساله ناشی از این تصمیم بود. جالب اینکه 
این توافق به صورت رسمی به تصویب مجالس ایران و عراق هم 
رسیده بود. همچنین توافق مودت که بین ایران و آمریکا در سال 
۱3۵۵ به تصوب رسیده بود، در سال۱3۹۸ بعد از اینکه دیوان 
لاهه با توسل به آن آمریکا را محکوم کرد، ایالات متحده از آن 
خارج شد. آمریکا توافق موشک های میان برد را با روس ها انعقاد 
کرده بود و کنگره آمریکا و مجلس روسیه نیز بر آن مهر تایید زده 
بودند اما با دستور ترامپ این توافق لغو شد.  در دوره بوش پسر 
نیز توافق مربوط به موشک های کوتاه برد به صورت یک طرفه 
توسط آمریکا لغو شد. چنین نقض تعهداتی در حقوق بین الملل 
وجود دارد اما مهم این است که به گونه ای توافق صورت گیرد که 
دو طرف به خود اجازه ندهند که توافق را زیر پا بگذارند و یا اینکه 
در متن توافق آمده باشد که اگر یک طرف از توافق خارج شد، 
چه میزان باید خسارت بپردازد ویا طرف مقابل در برابر آن چه 
اقداماتی می تواند انجام دهد.  از موارد ذکر شده می توان اینگونه 
برداشت کرد که تضمین کنگره در ارتباط با برجام آش دهان 
سوزی نیست زیرا توافقاتی که ترامپ و بوش پسر از آن خارج 
شدند توسط کنگره به تصویب رسیده بود. لذا هیچ توافقی تا 
ابد ادامه نخواهد یافت مگر اینکه دو طرف ادامه آن را بخواهند. 

 

خبــــــر
درخواستسناتورآمریکایی

برایتوقفمذاکرات
»تام کاتن« سناتور تندروی جمهوری خواه ایالت »آرکانزاس« 
در ادامه مواضع ضدایرانی خود، بدون هیچ  گونه سند و مدرکی با 
تلاش برای ارتباط دادن مساله ترور »سلمان رشدی« نویسنده 
مرتد کتاب آیات شیطانی به ایران، خواستار توقف مذاکرات 
برجامی شد. وی در پیامی توییتری نوشت که مقام های ایران 
چندین دهه است که خواستار قتل سلمان رشدی هستند. 
می دانیم آن ها در صدد هستند امروز مقام های آمریکایی را نیز 
ترور کنند. کاتن مدعی شد که »جو بایدن« رئیس جمهوری 

آمریک باید هرچه سریع تر به مذاکره با ایران پایان دهد.

رئیس جمهور  ملی:  آرمان   
وفاق موجود میان دولت و مجلس 
را فرصتی برای غلبه بر مشکلات 
دیرپای کشور دانست و با تاکید 
بر همدلی میان دو قوه مجریه و 
مقننه، گفت: مسئولیت مشترک 
اسلامی،  جمهوری  اجزای  همه 
گره گشایی از زندگی مردم، جبران 
عقب ماندگی ها و حرکت پرشتاب 
به سوی پیشرفت و تعالی کشور 
است. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی در 
نشست مشترک دولت، هیات رئیسه 
و روسای کمیسیون های تخصصی 
مجلس با بیان اینکه دولت مردمی 
در شرایطی خاص مسئولیت اداره 
کشور را بر عهده گرفت، گفت: 43 
سال بعد از استقرار نظام جمهوری 
اسلامی، انتظار این است که کارها 
با همگرایی، همدلی و وفاق همه 
ارکان نظام حکمرانی پیش برود. 
طی  برای  افزود:  رئیس جمهور 
این مسیر، سند گام دوم انقلاب 
اسلامی را در اختیار داریم که وضع 
موجود، وضع مطلوب و گام های 
لازم برای رسیدن به سبک زندگی 
شایسته انقلاب اسلامی را بسیار 
دقیق ترسیم کرده است. رئیسی 

با بیان اینکه دولت و مجلس به 
عنوان وضع کننده و مجری قوانین 
برای  مشترکی  مسئولیت  کشور 
باز کردن گره های زندگی مردم و 
ایجاد گشایش در مسائل اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی دارند، اظهار 
دغدغه های  و  اقتضائات  داشت: 
جامعه باید بسیار دقیق شناسایی و 
در جهت تامین و حل و فصل آنها گام 
برداشته شود. رئیس جمهور تصریح 
کرد: نمایندگان مجلس همان گونه 
که با بررسی و دقت نظر خود در 
زمان بررسی صلاحیت وزرا از دولت 
حمایت کردند، هم اکنون نیز از 
دولت به عنوان تجلی اراده مردم 

در مسیر توسعه و پیشرفت کشور 
حمایت کنند. رئیسی با بیان اینکه 
همه بر یک کشتی سوار هستیم و 
ناکامی هر کدام از ما به پای نظام 
جمهوری اسلامی نوشته می شود، 
گفت: بنده به سهم خود در دولت 
هر قانونی را که در مجلس تصویب 
می شود، بدون معطلی برای اجرا 
ابلاغ می کنم و باور دارم حتی اگر 
قانونی از نظر ما نقص یا ضعفی دارد، 
نباید در اجرا با تاخیر مواجه شود، 
بلکه باید تلاش کرد در حین اجرا 
اشکالات آن در خود مجلس برطرف 
شود. رئیس جمهور دولت و مجلس 
را دو بازوی حکمرانی در کشور 

معرفی کرد و افزود: ضرورت دارد 
دولت و نمایندگان مجلس به ویژه 
درباره طرح هایی که دارای بار مالی 
است، هماهنگی بیشتری داشته 
باشند. رئیس جمهور با تاکید بر 
اینکه امروز همه ارکان کشور موظف 
به امیدآفرینی هستند، تصریح کرد: 
دشمنان جمهوری اسلامی همه 
توان خود را به کار بسته تا مردم را از 
نظام مایوس کنند و در این زمینه از 
هیچ کارشکنی، دروغ و فریبی دریغ 
ندارند. رئیسی ادامه داد: در مقابل 
این جریان دولت و مجلسی قرار 
دارند که می گویند مسائل جامعه 
را به خوبی شناخته و به دنبال رفع 
آنها هستند. مقتدای ما سخنی دارد 
که ما کاملًا به آن باور داریم و آن 
این است که هیچ مشکلی در کشور 
نداریم که راه حل آن در داخل وجود 
نداشته باشد. رئیسی با بیان اینکه 
همکاری دولت و مجلس تاکنون 
نتایج سازنده  و مهمی داشته است، 
افزود: اصلاحات اقتصادی که در این 
دولت با حمایت مجلس آغاز شد، از 
جمله کارهایی بود که سال ها معطل 
مانده و دولت ها و مجالس قبل از زیر 
بار اجرای آن شانه خالی کرده بودند. 

رئیس جمهور: 

دولت و مجلس دو بازوی حکمرانی کشور هستند
  همکاری دولت و مجلس تاکنون نتایج سازنده  داشته است

نشست  در  مجلس  رئیس  ملی:  آرمان 
مشترک هیات دولت با هیات رئیسه و رؤسای 
کمیسیون های مجلس ضمن تقدیر و تشکر از 
رئیس جمهور و هیات دولت برای برگزاری چنین 
جلسه ای، هفته دولت را به همه دولتمردان 
به ویژه ریاست جمهوری تبریک گفت. محمد 
باقر قالیباف با اشاره به نکاتی در باب فلسفه 
برگزاری این جلسه، گفت: اگر این جلسات در 
مدار خود بیفتد می تواند تأثیرات جدی داشته 
باشد. ما باید باور کنیم که دولت و مجلس دو 
بازوی نظام حکمرانی در کشور هستند؛ قوا از 
یکدیگر استقلال دارند اما واقعیت این است که 

مجلس و دولت با داشتن استقلال در اوج همکاری 
و درهم تنیدگی با یکدیگر هستند به طوری که 
امکان ندارد بتوانند رسالت و وظیفه خود را بدون 
همکاری انجام دهند. وی افزود: مجلس و دولت 
مستقل از هم اما مکمل یکدیگر هستند و در 
راستای وظیفه ذاتی خود یعنی تأمین منافع 
عمومی و حل مشکلات مردم گام برمی داریم 
که باید آن را خط قرمز خود بدانیم. قالیباف 
بیانیه گام دوم انقلاب را سندی برای نشان دادن 
ادامه مسیر انقلاب دانست و بیان کرد: بیانیه گام 
دوم انقلاب مسیر ما را از جهت برنامه ها و اهداف 
روشن و مشخص کرده است. از دولت سیزدهم و 

مجلس یازدهم توقع می رود که چنین رویکردی 
را دنبال کنند، مردم نیز از ما انتظار دارند که با 
یکدیگر کارها را پیش ببریم. توقع مردم و رهبری 
هم همین است بدان معنا که باید با یکدیگر در 
چارچوب قانون کار کنیم تا خروجی این هم افزایی 
حل مشکل مردم باشد. رئیس مجلس با یادآوری 
صحبت هایش در معارفه حجت الاسلام محسنی 
اژه ای در قوه قضائیه گفت: ما محکوم به موفقیت 
هستیم و جز این راه نباید مسیری برویم. من 
معتقدم جمعی که اکنون کنار هم هستیم حق 
ندارد هیچ کاری را در کشور به شخص دیگری 
ارجاع دهد و باید آن را حل کنیم. حضرت آقا در 
یکی از ملاقات هایشان با مسئولان نظام، مخاطب 
بایدها را تعیین کردند که اکنون مخاطب این 
بایدها ما هستیم. ما حق نداریم کار را به جای 
دیگری ارجاع دهیم. ما هستیم که باید موضوعات 

را حل کنیم. 

محمد باقر قالیباف: 

خط قرمز ما باید منافع مردم باشد

دیــدگــــاه
لزومبرخوردعلمیوکارشناسانهبامشکلاتاقتصادی

*** 

 با وجود اینکه به یک سالگی دولت نزدیک می شویم اما 
هنوز دولت سند عملکرد خود را به صورت مکتوب بیرون 
نداده است. در حالی که دولت های قبلی وقتی یک سال از 
روی کارآمدن شان می گذشت یک گزارش عملکردی را ارائه 
می دادند.  لذا دولت سیزدهم هم باید گزارشی از عملکرد 
شاخص های کلان اقتصادی طی یک سال گذشته ارائه کند 
تا جامعه از عملکرد دولت در خصوص شاخص های کلان 
مطلع شود. اکنون بودجه خیلی از دستگاه ها در یکدیگر ادغام 
شده است. در نهاد ریاست جمهوری بودجه را به صورت کلی 
گرفته اند در حالی که اینها باید قبلا برای عموم چاپ می شد. 
از طرفی در اواخر مردادماه به سر می بریم اما هنوز بودجه 
سال ۱4۰۱چاپ نشده که ببینیم بودجه عمرانی پروژه هایی 
که سال آخر خود را طی می کند به طور معقولی بوده یا خیر. 
چرا که اینها اسناد محرمانه نیست و بالغ بر ۶۰ سال بودجه 
سالانه چاپ می شده است. دولت بگوید پروژه های که سال 
۱4۰۰ باید خاتمه می پذیرفته کدام پروژه ها هستند؟ آیا 
اینها مشخص شده است؟ بنابر این به نظر می رسد که 
عملکرد اقتصادی دولت باید مکتوب خصوصا در خصوص 
شاخص های کلان رسما منتشر شود. دولت در سال گذشته 
اوراق مشارکت اسلامی چاپ کرده و فروخته که توانسته 
منابع درآمدی بودجه را تامین کند. دولت اگر دولت قبل 
اشتباهی کرده قطعا نباید آن را تکرار کند. یکی از معایبی 
که دولت دارد این است که شفافیت کمتری دارد و  برخی 
مدیران گمارده شده ضعیف هستند. هر چند که این بدان 
معنی نیست که مدیران قبلی ایراد نداشتند ولی نسبت 
به دهه اول انقلاب معدل تیم اقتصادی دولت پایین آمده 
است. توصیه ای که به آقای رئیسی می شود اینکه سعی کند 
از مشاوران اقتصادی درجه یک استفاده کند. اگر دولت با 
مشکلات اقتصادی برخورد علمی و کارشناسی نکند این 

مشکلات پا برجا خواهند ماند. 

مهدی پازوکی 
 کارشناس مسائل اقتصادی

دانشگاه ها در حل مسائل مهم 
کشور مشارکت داشته باشند

 رئیس فراکسیون دانشگاهیان 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد 
که دانشگاه ها باید برای حکمرانی 
و سیاستگذاری در مسائل مهم 
کشور و جامعه چاره اندیشی و تدبیر 
کنند و مشارکت داشته باشند. 
.. متفکرآزاد گفت: یکی از  . روح ا
نیازهای مهم در حوزه قانونگذاری 
و سیاستگذاری راهکار اندیشی 
برای موضوعات و مسائل محلی و 
منطقه ای برای کمک به نمایندگان 
پژوهش ها  مرکز  است.  مجلس 
بخشی از بار بزرگ نیاز به کار 
کارشناسی و علمی برای مشکلات 
و بحران های محلی منطقه ای و 
ملی را برعهده گرفته، به طوری 
که گزارش های مرکز پژوهش ها 
در کرسی دانشگاه راهگشاست 
لذا مرکز پژوهش ها یک نماد مهم 
از حکمرانی اندیشه ای موفق در 
نظام ماست. به گفته وی، استفاده 
از ظرفیت و توان دانشگاهی اقدام 
خوبی است که مرکز پژوهش ها 
رویکرد  این  با  می کند.  دنبال 
دانشگاه ها به جای اینکه صرفا درگیر 
اداره کارها و حوزه علم باشند برای 
حکمرانی و سیاستگذاری در مسائل 
مهم کشور و جامعه چاره اندیشی و 
تدبیر می کنند و یافتن راهکار برای 
مشکلات و معضلات و مسائل کشور 
جزو دغدغه های جامعه دانشگاهی 

کشور می شود.

آمریکا بزرگ ترین حامی 
داعش در افغانستان است

 نماینده ویژه رئیس جمهور در 
امور افغانستان تاکید کرد: درگیر 
کردن جمهوری اسلامی ایران با 
طالبان، سیاست پسا خروج آمریکا 
از افغانستان است. از اهداف اصلی 
آمریکا وارد کردن جمهوری اسلامی 
به باتلاق افغانستان است؛ همان 
باتلاقی که خود در آن فرو رفته 
بود. حسن کاظمی قمی در توییتی 
نوشت: شب گذشته در گفت وگوی 
ویژه خبری عوامل شکست آمریکا 
کردم.  عنوان  را  افغانستان  در 
افغانستان  در  آمریکا  شکست 
محصول مبارزه جهادی در مقابل 
این رژیم، بی توجهی به هنجارهای 
افغانستان، عدم شکل دهی به دولتی 
مردم محور و جلوگیری از تشکیل 
مقاومت های مردمی بود.  ادعای 
آمریکا در مبارزه با تروریسم کذب 
است؛ آمریکا نه تنها با تروریسم 
مبارزه نکرد، بلکه برای مشروعیت 
بخشی به حضور خود در افغانستان 
در بسیاری از اقدامات تروریستی 

مشارکت داشت. 

حکمرانی خوب نیازمند 
قانون مناسب و جامع است

 معاون رئیس جمهور با بیان 
اینکه حکمرانی خوب نیازمند 
قانون مناسب و جامع است، گفت: 
اگر روند قانون گذاری درست انجام 
نشود، در مسیر اجرا مشکلات 
فراوانی ایجاد خواهد شد و مرتب 
نیازمند اصلاحیه و تغییر خواهیم 
بود. محمد حسینی تاکید کرد: 
قانون نباید ابهام داشته باشد که 
هر کس برداشت و تفسیر خود 
را داشته باشد و اگر به طور مثال 
مجلس در زمینه بودجه تصمیمی 
می گیرد باید منابع آن مشخص 
باشد در غیر این صورت قابلیت 
اجرا نخواهد داشت. وی با اشاره 
و  چالش ها  به  توجه  لزوم  به 
آسیب های قانونگذاری، وجود 
در  نظام مند  و  سیستمی  نگاه 
قانونگذاری را مورد تاکید قرار داد .

حسن بهشتی پور 
  کارشناس روابط بین الملل

 امروز جمع بندی نظرات طرف های مذاکرات ۱+5 در وین اعلام می شود

بـــازگشت  برجـــام؟
  حسین امیر عبداللهیان: در شروع پایان توافق هستیم

   قاسم محبعلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  نوع رویکرد ایران پذیرش کامل نیست


